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ACTA NÚM. 82 
 

Armand Sanchez Bonastre 
Miguel Chillón Rodríguez 
Michael Creel 
Francisco Javier Lafuente Sancho 
Emilio Luque Fadón 
Carmen Pilar Martí Ballester 
Salvador Ventura Zamora 
Iván Martínez Flores 
José Luis Molina González 
Carme Molinero Ruiz 
Xavier Navarro Acebes 
Òscar Palacios Bonilla 
Noel Xamena López 
  

A Bellaterra, a les 9:30 hores del dia 20 
d’abril de 2017, es reuneixen en sessió 
ordinària a la sala de Juntes del Rectorat i 
sota la presidència del vicerector  de Recerca 
i de Transferència, doctor Armand Sanchez 
Bonastre, els membres de la Comissió 
d’Investigació amb dret de vot assenyalats al 
marge. 

 
Excusa la seva absència el doctor Màrius Martínez Muñoz i el doctor Rafael Ruiz de Gopegui 
Fernández. No assisteix el senyor Robert Carracedo Recasens i el doctor Manuel Antonio 
Castiñeiras González. 
  
Assisteixen a la reunió amb dret de veu i sense vot la  senyora Anabel Poveda Barbero, cap de 
l’Àrea de Gestió de la Recerca i la senyora Maria Teresa Paramio Nieto. 
 
Actua com a secretari, el senyor Pedro de Alcántara-García Briones. 
 
Ordre del dia  
 
Punt 1.  Aprovació de l’acta de la sessió anterior.  
Punt 2. Informe dels vicerectors. 
Punt 3. Avaluació dels CER’s. 
Punt 4. Convocatòria d’ajuts a la publicació de revistes periòdiques de recerca 2017-2020. 
Punt 5. Proposta de programa de suport a la recerca d’excel·lència. 
Punt 6. Afers de tràmit. 
Punt 7. Torn obert de paraules. 

   
 
Desenvolupament de la sessió 
 
  
Punt 1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior. 
   
La Comissió d’investigació acorda, per assentiment, aprovar l’acta corresponent a la   
sessió de 23 de març de 2017. 
 
 
Punt 2. Informe dels vicerectors. 
 
El president dóna la paraula al vicerector d’Innovació i de Projectes estratègics qui informa del 
següent (ANNEX Nº1): (i) s’ha fet un informe de situació dels serveis cientificotècnics i la 
voluntat de l’equip de govern en impulsar la consorciació dels serveis cientificotècnics. (ii) El 
mes de novembre es va constituir una comissió per processos de recerca i transferència 
(integrada per 15 persones de diferents facultats, departaments i àrees de recerca; té per 
objecte analitzar les problemàtiques que es presenten en els processos de recerca i 
transferència; les conclusions van ser informades a l’equip de govern i actualment s’ha donat 
trasllat a l’Àrea d’organització perquè faci propostes de millora dels processos). (iii) És 
imminent la convocatòria SGR de 2017.   
 
El president informa (i) de la nova convocatòria SGR pel 2017 que està a punt de ser 
convocada destacant tres grans novetats: (a) no serà necessari passar per avaluació si 
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compleixes uns requisits mínims; (b) s’introdueix una nova figura de grups ‘pre-consolidats’ (els 
grups emergents de l’anterior convocatòria podran optar a ser reconeguts com a grup pre-
consolidat); (c) els grups que vulguin ser reconeguts com a  emergents el responsable del grup 
ha d’acreditar haver transcorregut 12 anys des que va fer la tesi doctoral ò ha d’acreditar haver-
se incorporat en el sistema de recerca català en els últims  4 anys. Seguidament procedeix a 
explicar diversos extrems de la futura convocatòria. Aquesta convocatòria que serà resolta a 
finals de 2017 tindrà efectes retroactius a l’1 de gener per justificar despeses del projecte. (ii) 
La Generalitat manté el seu compromís a licitar una Convocatòria de suport a la recerca per a 
Departaments universitaris, CER’s i Instituts de recerca però la dotació final vindrà determinada 
per la disponibilitat pressupostària; es té previst que hi hagi uns 40 reconeixements anuals i els 
requisits per l’atorgament del reconeixement són semblants a les convocatòries de María de 
Maeztu. (iii) La Direcció General de Recerca ha copsat les necessitats d’infraestructures noves 
per part de les universitats catalanes atès que difícilment hi haurà convocatòries  
d’infraestructures i es preveu que el futur és crear instal·lacions d’ús compartit cofinançades via 
col·laboració públic-privat. (iv) informa de la problemàtica de la UAB per assegurar continuïtat 
d’investigadors amb trajectòria acadèmica reconeguda amb guardons com ERC’s la qual cosa 
fa perdre talent, la qual cosa s’ha de donar recolzament a la recerca de qualitat tant ex ante 
com ex post del reconeixement de la mateixa a través de l’adjudicació d’ajuts a les grans 
convocatòries.   
 
El president obre un torn de paraules on es discuteix la possibilitat de donar suport per part de 
l’Àrea de Gestió a la Recerca en tasques administratives i de gestió a les estructures de 
recerca que es vulguin presentar a la convocatòria de Departaments, CER’s i Instituts de 
recerca.   
 
 
Punt 3.  Avaluació dels CER’s. 
 
El president dóna la benvinguda al director del CER CIRTTA que ha estat convocat per informar 
del  CER per tal de donar compliment a la normativa UAB (article 18.3 del text refós de la 
normativa de la UAB en matèria d’investigació –TRI-) que exigeix que cada cinc anys la 
Comissió d’Investigació avaluarà el seguiment dels centres d’estudis i de recerca en funció dels 
informes dels seus directors i de les memòries econòmiques i d’activitats realitzades, i per 
valorar el que fan i tenir elements de judicis per valorar la continuïtat dels mateixos.  
 
El president també comenta que cap representant del  Centre d'Estudis i de Recerca 
Psicoeducativa Sobre Sordesa i d'Altres Dificultats Comunicatives (GISTAL) ha pogut 
comparèixer davant aquesta Comissió per informar de l’estat del mateix, tot i haver estat citats 
en repetides sessions, motiu pel qual el president informa que aquest CER serà valorat per la 
documentació aportada (ANNEX Nº2) d’acord amb la qual, la directora és una professora 
emèrita laboral, el CER està integrat per 9 persones, 2 dels quals són jubilats i 3 investigadors 
vinculats i les dades de projectes són baixes. 
 
Seguidament el president dóna la paraula al doctor Antonio José Trujillo Mesa, director del 
Centre d’Innovació, Recerca i Transferència en Tecnologia dels Aliments (CIRTTA), qui explica 
els trets principals del CER d’acord amb el contingut de l’ANNEX Nº3. Finalitzada la 
presentació se li pregunta sobre la gestió de forma separada del servei –Planta de Tecnologia 
dels Aliments- i del CER ‘CIRTTA’; indica que el CER utilitza la planta de tecnologia d’aliments 
com si fos un client més. El president fa l’explicació que aquest CER és una estructura 
complexa ja que històricament havia un CER (Planta de Tecnologia dels Aliments) i l’any 2015 
es va transformar creant un servei cientificotècnic (Planta de Tecnologia dels Aliments) i es va 
mantenir un CER denominat ‘CIRTTA’, tot i tenir un reconeixement com grup TECNIO identificat 
com a ‘CERPTA’ que, com a tal, funciona com si es mantingués l’estructura antiga (CER  més 
Servei Cientificotècnic).      
 
El president finalitza el punt indicant que a la propera sessió es farà l’avaluació de la informació 
i presentació dels CER’s que han passat per aquesta comissió i es farà una proposat de 
continuïtat dels mateixos.    
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Punt 4. Convocatòria d’ajuts a la publicació de revistes periòdiques de recerca 2017-2020. 
 
El president dóna la paraula al vicerector de Relacions Institucionals i de Cultura qui informa  
que a l'any 2014 es va posar en marxa un nou model d'ajuts a la publicació de revistes 
periòdiques basat en la signatura de contractes-programa vinculats al compliment d'objectius 
entre la UAB i aquestes revistes, amb la finalitat d'establir les bases per garantir un suport 
institucional estable que permetés a les revistes treballar per millorar gradualment els seus 
estàndards de qualitat, o per mantenir-los en cas que haguessin assolit un nivell de 
reconeixement òptim. Vist que a finals de 2016 s'ha complert el termini de venciment de la 
majoria de contractes-programa signats per la UAB amb les revistes. Atès que la competència 
sobre l'àmbit de revistes periòdiques de recerca recau actualment en el Vicerectorat de 
Relacions Institucionals i de Cultura, que mitjançant la present convocatòria té la voluntat de 
mantenir el model de finançament basat en la signatura de contractes-programa vinculats a 
objectius per als propers quatre anys. Atès que l'actual convocatòria seguirà el model de 
finançament de les revistes a partir de la signatura d'un contracte-programa vinculat al 
compliment d'objectius i que les revistes periòdiques de recerca hauran de complir els requisits 
establerts per poder participar a la convocatòria, i a més obtenir un mínim de 8 punts en els 
criteris de valoració si disposen actualment de contracte-programa, o un mínim de 4 punts en 
cas contrari, per poder optar a rebre un ajut. Atès que el Vicerectorat de Relacions Institucionals 
i de Cultura de la UAB signarà amb les revistes que obtinguin millor puntuació un contracte-
programa on s'establiran els objectius que la revista haurà de complir durant els següents 4 
anys i l'import anual de l'ajut, condicionat a l'aprovació de les corresponents dotacions 
econòmiques en el pressupostos anuals de la UAB. Atès que la quantitat assignada a cada 
revista serà resultat de l'aplicació dels criteris establerts per aquesta convocatòria. Tanmateix, 
durant la vigència del contracte-programa la revista haurà de complir els requisits establerts al 
punt 7 de la convocatòria, referents al compliment dels objectius i a la justificació dels ajuts. 
Atès que la quantitat màxima destinada a aquesta convocatòria és de 75.000 € per a l'any 
2017. 
 
El president obre un torn de paraules i es debat sobre si el finançament d’aquesta convocatòria 
ha d’estar adreçat a l’edició de revistes en format paper o en format electrònic. El Vicerector de 
Relacions Institucionals i de Cultura comenta que es treballa en editar tot en format electrònic i 
el Director del Servei de Publicacions confirma que totes les revistes editades pel Servei són en 
format electrònic, tot i que amb caràcter molt extraordinari alguna revista editi algun exemplar 
en format paper. També es tracta el tema de que les revistes de la UAB es publiquen amb 
llicències en obert open access. Per part de membres de la comissió es felicita el treball portat 
a terme pel servei de publicacions.  
 
La Comissió d’Investigació acorda per assentiment el següent:  
 
PRIMER.- Aprovar la Convocatòria d’ajuts a la publicació de revistes periòdiques de 
recerca 2017-2020 amb un import màxim per l’any 2017 de 75.000 €, d’acord amb les 
bases establertes al ANNEX Nº4. 
 
SEGON.- Encarregar a la Vicerector de Relacions Institucionals i de Cultura l'execució i 
el seguiment d’aquests acords. 
 
TERCER.- Comunicar els presents acords al director del Servei de Publicacions, per tal 
que porti a terme les mesures necessàries per a fer-los efectius. 
 
 
Punt 5. Proposta de programa de suport a la recerca d’excel·lència. 
 
El president informa que atesa la preocupació de l’equip de govern per oferir alternatives a 
investigadors que no tenen possibilitat de donar continuïtat a la seva activitat acadèmica a la 
UAB es vol promoure una convocatòria de contracte d’Investigador ordinari i de Director 
d’investigació en els següents termes: Es volen convocar 5 places al 2017 i 5 més al 2018 
(pressupost 23.300 € per plaça); les places seran cofinançades d’Investigador ordinari o de 
Director d’investigació d’acord amb el conveni col·lectiu laboral.  Es demanarà l’Acreditació 
Catedràtic o Recerca avançada. No suposarà imputació a potencial docent dels Departament. 
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Es demanarà un perfil investigador de qualitat. La docència quedarà limitada a 90h/any, 
equivalent a 6 crèdits ECTS. Es formalitzarà un contracte indefinit amb avaluació als 3 anys i i 
desprès cada 5 anys amb carrera professional, amb carrera professional Director d'investigació 
(equiparat a catedràtic als 8 anys). Costos professorat laboral 2017: Agregat: 46.616 €; 
Catedràtic: 56.813 € i la proposta és equiparar l’Investigador Ordinari al professor Agregat 
(cofinanciació 50% de la plaça: 23.308 €) i el Director d'Investigació equiparació amb Catedràtic 
(Cofinanciació 50% de la plaça: 28.407 €). Es possibilitaria incrementar el retorn del cànon als 
investigadors contractats (del 9 al 12%). Utilització dels 100.000€ del I3 (Cajals). 
 
Un cop informada la proposta, el president vol sentir l’opinió dels membres de la comissió ja 
que la seva voluntat és presentar una proposta d’acord en la propera sessió de la Comissió: es 
debat sobre la finalitat d’atraure i retenir talent de la convocatòria; del caràcter obert –per 
àmbits de coneixement com per investigadors de fora de la UAB- de la mateixa; de si 
l’acreditació de recerca avançada ha de demanar-se com a requisit de participació ò es pot 
aconseguir transcorregut un termini de la contractació; del cofinançament de la plaça i de la 
forma d’obtenir recursos; de la diferència entre aquesta convocatòria i la problemàtica 
estructural de renovació de personal dels Departaments; de la càrrega docent imputable al 
personal guardonat.  
  
Com a resum de tot el debat el president finalitza el debat indicant que hi ha un cert consens 
sobre els següents extrems: (i) no es demanarà als candidats com a requisit de participació 
l’acreditació de recerca avançada però sí que se’ls donarà un termini d’un any des de la 
formalització del contracte per obtenir-la; (ii) es faran dues avaluacions, una als 3 anys i  una 
segona als 5 danys, superades les quals es podrà passar a la condició de Director 
d’Investigació equivalent econòmicament, com a mínim, al catedràtic laboral; (iii) el 
cofinançament de la plaça per part de la UAB significa que solament pagarà el 50% del cost de 
la plaça, si l’investigador cobra un import superior a la plaça, aquest excés anirà a càrrec de 
l’estructura a la qual estigui adscrit; (iv) en relació a la càrrega docent durant els primers tres 
anys de contracte tindrà la possibilitat d’impartir 6 crèdits ECTS i a partir del 4t any serà 
obligatori que desenvolupi aquesta càrrega docent.  
 
 
Punt 6. Afers de tràmit.  
 
No n’hi ha cap.  
 
 
Punt 7.Torn obert de paraules. 
 
La doctora Molinero demana que es faci una presentació dels ingressos que els Departaments 
obtenen via article 83 LOU per serveis docents i de recerca. El president assumeix aportar a la 
propera reunió les dades agregades per Departaments sobre els ingressos de contractació via 
article 83 LOU per serveis docents i de recerca.  
  
El doctor Chillón demana que la institució creï un Arxiu Documental Institucional atès que és un 
requeriment perquè les estructures de recerca puguin obtenir els reconeixements de qualitat 
BPL i ISOS.   
 
El doctor sol·licita si es pot treballar perquè es faci un reconeixement dels PIF’s com a figura 
bàsica en l’àmbit de recerca i, en tal sentit, si es pot trobar alguna solució a la càrrega docent 
que s’imposa als Departaments que tenen contractats aquestes figures de recerca.   
 
Finalitza la sessió el president indicant que a la propera sessió de la Comissió de Personal 
Acadèmic es porta a aprovació la modificació normativa que regula el règim jurídic del 
programa de professors emèrits i honoraris on s’ha recollit pràcticament tots els suggeriments 
realitzats als sí d’aquesta comissió. 
 
A les 12:58 hores la presidenta aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta 
acta. 
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Vist-i-plau 
El president 

 El secretari 

 


